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NAGYSZOMBAT                                          A év                        1– 5 oldal 

 

HÚSVÉTI VIGÍLIA 

 

Olv.: Ter 1,1-2,2 – Róm 6,3-11 – Mt 28,1-10 

Az asszonyok a sírnál  
                   

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Húsvét szent ünnepére készülünk. Az ember menekül a sötétségből, keresi 
a kiutat, világosságra akar jutni. Ezért kezdődik a nagyszombati szertartás azzal, hogy a fény 
felé fordulunk, Krisztus felé, aki a világ világossága! Sajnos, az idei esztendő leegyszerűsíti 
csodálatosan gazdag liturgiánkat. Nem szentelünk tüzet, ami Krisztus életét jelképezi, a 
húsvéti gyertyát is csak a Testvérek elé állítjuk. A gyertya fénye a sötétség ellenlábasa. 
Krisztus életáldozata árán elhozza a világosságot! Ez a megváltás, az újjászületés ígérete!  
 

Ezen az éjszakán 

a mi Urunk Jézus Krisztus a halálból életre támadt! 

Az Egyház meghívja az egész világon élő gyermekeit, 
hogy virrasszanak és imádkozzanak! 

 

Így emlékezünk Urunk húsvétjára, igéjét hallgatjuk, halálát és feltámadását megünnepeljük és 
remélhetjük, hogy a halálon való győzelmének is részesei leszünk, vele együtt élünk Istenben! 

 

Tűzszentelési könyörgés 

Istenünk, Szent Fiad által isteni fényességed tüzét adtad híveidnek, kérünk, szenteld meg az új 
tüzet és a húsvéti ünnepek kegyelmeivel mennyei vágyakra gyújtsd fel szívünket, hogy tiszta 
lélekkel jussunk örök dicsőséged fényének megünneplésére Krisztus, a mi urunk által.  Amen 

 

A húsvéti gyertya megáldása 

Krisztus a mi útitársunk, minden utunkon velünk van és életünk minden döntésében 
mellettünk áll. Most erre gondolunk, amikor a húsvéti gyertya felé fordítjuk tekintetünket. 
Jézus Krisztus tegnap és ma, ő a kezdet és a vég, ő az alfa és az ómega, övé az idő és övé az 
örökkévalóság, övé a dicsőség és a hatalom mindörökkön örökké.                                   Amen 

 

Most arra az időre gondolunk, amely a mi időnk, 2020-ban sajátos körülmények között 
érkezett el hozzánk a húsvét. Felejthetetlen lesz sok minden miatt, gondoljunk erre, amikor 
ezen a gyertyán ezt az időpontot megjelöljük, az öt tömjéncsomót is elhelyezzük, ez Jézus 
sebeire emlékeztet bennünket. 
 

Szent és dicsőséges sebhelyei által  
őrizzen és védjen meg minket az Úr Krisztus! 

 

Örömünk oka, hogy Krisztus velünk van, mint a fény mutatja az utat lépésről – lépésre. A 
húsvéti öröménekkel mondunk köszönetet Krisztus földi útjáért, amely úton közös sorsot él 
velünk, gyarló emberekkel. Ez a krisztusköszöntő ének hív bennünket, hogy csatlakozzunk 
Krisztushoz, aki életünk igazsága és mutatja azt az utat, amely célba visz. 
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Hallgassuk meg Isten Igéjét. Elmélkedjünk azon, hogy Isten miként mentette meg népét a 
régmúlt időkben. Az idők teljességében hogyan küldte Szent Fiát megváltónkul. Kérjük 
Istenünket, hogy a megváltás húsvéti művét beteljesítve, vezessen el minket az örök életre. 
 

Könyörögjünk 

Istenünk, te ezt a szent húsvéti éjszakát Urunk feltámadásának fényével beragyogod, kérünk, 
éleszd fel Egyházadban az istengyermekség lelkét, hogy akik testben és lélekben megújultak, 
tiszta szívvel szolgáljanak neked, a mi urunk, Jézus Krisztus, a te Fiad által, aki veled él és 
uralkodik a Szentlélekkel egységben, Isten mindörökkön örökké.                                     Amen 

 

Vízszentelés 

Vizet szentelünk, keresztvizet, amelyben sokan megkeresztelkednek és új életre születnek, 
amelyben nem az ember, hanem Isten van a középpontban. Az újjászületett ember nagy 
lehetősége, hogy Istenhez csatlakozhat, Istennel szövetségben Istentől elvárt életet élhet. 
 

Akik újjászületnek ebben a vízben, azt a sereget növelik, amely Krisztus körül gyülekezik. 
Csodálatos menet, vonuló tömeg átmegy a világ útjain és hirdeti minden embernek, hogy ez a 
közös út az ember útja. Ezt az utat Isten vezeti, együtt megyünk ezen az úton, egymásra 
figyelünk, egymásra számítunk, egymást támogatjuk. Ezen az úton megvalósul az a 
csodálatos ígéret, ami Isten ajándéka, hogy egymásnak teremtettünk, egymás javára születünk 
újjá. Egymást ajándékozzuk meg az újjászületett ember életet szolgáló tetteivel. 
 

Tegnap este filmet láthattunk XVI. Benedek pápáról. A Szentatya ebben a csodálatos 
filmben is visszaemlékezett, hogy húsvét vigíliája előtti napon született, két napos korában 
született újjá a keresztvízben Isten gyermekévé. Ezt az élményt később tudatosította és 
meghatározta egész életútját. Köszönjük ezt az életutat! 
 

Gondolunk mindazokra, akik a keresztség által Isten népéhez tartozhatnak. Az egész világ 
keresztényei megvallják az új életet, hitet, amit a keresztségi fogadásunk megújításaként 
teszünk most is. Ebben egykor ellene mondtunk a sátánnak és minden cselekedetének! 
Megígértük, hogy a Katolikus Anyaszentegyházban Istennek szolgálunk! 
 

Az evangélium felolvasásával  
folytatódik a szentmise 

 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Most az Úr imádságát imádkozzuk, ez a keresztények családi imája. Jézus 
kiterjeszti karját felénk és egyetlen családdá ölel bennünket. Ebben a krisztusi ölelésben 
egyek lesznek, akik segítenek azokon, akik támogatást várnak, betegek, szegények, 
elhagyatottak! Imádkozzunk! 

Mi Atyánk… 

 

Szentbeszéd a szentmise befejezésében 

 

Kedves Testvérek! Rendhagyó ez a nagyszombat, rendhagyó módon ünnepeljük Urunk 
feltámadását. Amiképpen helytállunk ebben a kiszolgáltatott helyzetben, olyan mértékben 
lehetünk gazdagabbak az Úr kegyelméből. Ezen a mai napon föltettek nekem egy kérdést: 
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2020 tavaszán a keresztény Európában mi a húsvét üzenete? 

 

Lehetőséget kaptunk Istentől arra, hogy átgondoljuk, milyen körülmények közepette élünk? 
Milyen helyzetünk van? Milyen lehetőségünk van Isten segítségével a jövőt illetően? 

 

Azzal kezdtük mai nagyszombati ünneplésünket, hogy az ember egész élete során harcban 
van a sötétséggel, mert a világosságra vágyik, már az az ember, aki józanul és normálisan 
gondolkodik, akinek nincs titkolnivalója, aki bátran, nyugodtan jöhet a napvilágra, mert 
Istenben és Isten előtt hozza meg döntéseit, terveit és Isten segítségét is várja mindehhez. 
 

Amikor ezt a kérdést így tették föl, hogy az idei húsvéton a keresztény Európában, akkor 
legszívesebben elgondolkodtam volna azon, hogy ez az Európa a kereszténységével, hogy is 

áll? Mi itt Európában, mi európaiak, mi magyarok semmiképpen nem fogadhatjuk el a halál 
üzenetét, mi élni szeretnénk! Mi a felé a Krisztus felé fordulunk, aki az új életünk szerzője!  
 

Ne felejtsük el, a világ önmagában nem érthető! A Bibliában olvassuk: A világ nem ismerte 
föl Jézust, aki a világ világossága és nem fogadta be! A világ önmagában sötét, akkor is így 
van ez, ha a neve: világ valamiképpen a világosságra utal. Ez igaz, a világ küldetését csak 
akkor tudja betölteni, ha ebbe a sötétségbe beengedi a világosságot. Csak ebben az esetben 
lehet arról beszélni, hogy mi a világ küldetése, amely világba belehelyezett bennünket az 
Isten. A világot ránk bízta az Isten.  
 

Minden azon múlik, mennyire élünk azzal az ajándékkal, 
amit az Istennel való kapcsolatunk jelent számunkra ebben a világban! 

 

Sajnos, be kell látnunk, hogy a világban nagy sötétség van. Ha Európával kapcsolatosan tették 
fel a kérdést, akkor sajnos Európában is nagy a sötétség, Magyarországon is, a Kárpát-
medencében is. Ezt azért szeretném hangsúlyozni, mert egyrészt ez a földrész, amit mi 
Európának nevezünk, az egyetlen az öt földrész közül, amely a kereszténységben született. 
 

Mi magyarok ehhez a földrészhez tartozunk. Ha visszagondolok a történelmünkre és a 
helytállásunkra itt Európában, különösen a II. évezredben, amikor a magyar királyság 
nagyhatalmon volt, Európa kincseit őrizte, Európa hivatását szolgálta. El kell gondolkodnunk 
azon a helyzeten, amiben ma Európa és mi magyarok is vagyunk. 
 

Ez az Európa – ahogy említettem – az egyetlen földrész, amely a kereszténységben született! 
Ez a születés mindazzal a lelki, kegyelmi ajándékkal, amivel ez járt, olyan helyzetet teremtett, 
hogy Európa az összes többi földrész számára világítótoronnyá lett. Azokat az értékeket, 
amiket kiformált, kialakított, kiművelt, ezeket az értékeket az összes többi földrész lakói is 
megismerhették és követésre méltónak találhatták. Még azt is el kell mondani, hogy ez a 

keresztény Európa motorja volt a civilizációnak, a technikai civilizációnak is!  
 

Ma megdöbbenve tapasztaljuk, - ez az utóbbi 200-300 év hatása -  
hogy a keresztény Európát kiforgatták sarkiból, 

 minket keresztényeket megbélyegeznek, a mi kereszténységünket,  
a keresztény hitünket, az Istenfogalmunkat, a keresztény családeszményünket,  

a papság küldetését kigúnyolják, nevetségesnek tartják! 

 

Idejét múltnak tekintik mindazt, amit ez az európai kereszténység képvisel! 

Jó esetben tudomásul veszik, rossz esetben eltűrik, még rosszabb esetben üldözik! 
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Sajnos, ha a mai helyzetünket vesszük szemügyre, akkor ez az Európa a sötétséget választotta, 
a halál Európáját. Szent II. János Pál pápa azt mondta: A XX. század második felének 
Európája, - sajnos, mi most már a III. évezred elején is megállapíthatjuk azt, amit a szent pápa 
mondott – a halál kultúrája. 
 

Európa embere Isten nélkül gondolja el az életét. Ennek az Európának az embere jézustalan. 
Ennek az Európának az emberei belegabalyodnak a bűn béklyóiba, közben magukat 
bűntelennek és tökéletesnek gondolják és mondják. A keresztény erkölcsi rend szerinti bűn az 

ő világukban nem szerepel, nem is tartják azt bűnnek. 
 

Az egzisztenciális bűn Európa népének részévé lett! 

 Nagy általánosságban merem ezt csak kijelenteni.  
Európának a mai embere magára gondol!  

Minden döntését szinte egyetlen elv határozza meg:  
mi az ő érdeke és mi az ő java! 

 

Fájdalmas élményem, nem túl régen egy hitét gyakorló, magát kereszténynek mondó ember 
tette ezt a kijelentést nekem: ő minden döntését a szerint hozza: Mi az, ami az érdekét 
szolgálja. Ez a halál sötétsége! A csak magára gondoló ember, a csak maga érdekét tekintő 
ember, hogyan lehet egy közösség tagja? Ilyen ember, hogyan lehet egy másik embernek a 
szövetségese?  
 

Az idei húsvéton a feltámadt Úr felé fordulunk, 
aki azért jött, hogy elhozza nekünk az Isten ajándékát, 

az új élet lehetőségét ide Európába, ide Magyarországra is! 

 

Jézus Krisztus értünk lett emberré, nem csupán azért, mert megíratott, hanem Jézus Krisztus 
velünk közösséget akar vállalni és mindvégig kitartott ebben a döntésében. Mindvégig 
szeretett bennünket, haláláig! Ez az elem ez már Krisztus áldozatkészségét is kijelenti. Ezzel 
gyarapítja az Ő örökségét. Amikor mi ezen az idei húsvéton tiltakozunk a sötétség ellen, 
tiltakozunk a halált hozó életszemlélet ellen, akkor Krisztustól az új élet ajándékát kérjük! 

 

Ennek az új életnek eligazítója az a szempont, amit Jézussal kapcsolatosan oly fontosnak 
tartunk, hogy Jézus az Istennel való egyenlőségét nem tartotta olyannak, hogy ahhoz 
feltétlenül ragaszkodjon, hanem emberi alakot öltött, sőt fokozhatom, a szolga alakját öltötte 

magára, hogy értünk lehessen, életünket szolgálhassa és részt vállalhasson a mi 
megváltásunkban és az Isten elgondolása szerinti új életünk kialakításában! 
 

Ez a két szó: értünk és velünk eligazítás lehet számunkra. Ez a két szó Istenre utal, Istenre, aki 

Mózesnek kinyilatkoztatja titkát. Amikor Mózes kérdezi: Mit mondjak azoknak, akikhez 
küldesz, ki vagy Te? Akkor Isten kinyilatkoztatja magát: Aki van értetek! Az Újszövetség 
Krisztusa, aki értünk vállalta az embersorsot: Emanuel! Ez a nevem! Velünk az Isten! 

 

Ezen az úton, Isten útján, aki értünk Isten, ennek a Krisztusnak az útján, aki Isten útját jeleníti 
meg a számunkra, aki mindig, minden helyzetben, minden körülmények között velünk van! 
Akkor be kell látnunk, Isten az egyetlen, aki igazolja a létünket. Aki értünk van, aki velünk 
van, a legnagyobb ajándékot adja nekünk, a szeretetét! Egyedül a szeretet igazolja létünket! 
Egyedül a szeretet erősít meg bennünket az életünkben! Akit szeretnek, azt értékelik! Akit 
szeretnek, azért áldozatot hoznak! 
 



  2020. 04. 11. 

A 25 

5 

Ezen az úton, az élet útján 

mindannyian elindulhatunk a feltámadt Krisztussal, 
hogy valamiképpen minden emberi kapcsolatunkban 

jelen legyen a szeretet, az Isten szeretete! 

 

Úgy tartozzunk egymással össze, mint akikért életünket kockáztatjuk, 
mert akikkel összetartozunk, azokért vagyunk! 

Akikkel összetartozunk, azoknak a sorsában osztozunk! 

Ez az új lehetőség! Ez húsvét ajándéka! Ez az új élet ajándéka! 

 

Most annyi új feladat jelöltetik ki számunkra. Amikor oly sok ember lesz a világjárvány 
kiszolgáltatottja, akkor különösképpen is ennek az új életnek a dimenziója, ennek az új 
életnek a horizontja gazdaggá tehet bennünket a testvéreinkkel való sorsközösség 
vállalásában, a testvéreinkért hozott áldozatainkban, olyan élet mindennapjaiban, amely 
krisztusi, amely ajándék Isten szándéka szerinti. 
 

Azt kívánom a Testvéreknek, hogy itt Európában, itt Magyarországon 

legyünk mi ennek az új életnek a megjelenítői! 

Legyünk ennek az új életnek a képviselői, mint hívő emberek, 
akik egymásért vagyunk és egymással összetartozunk! 

 

E közben nemcsak társai leszünk egymásnak, 
hanem azt a társadalmat is gyógyítjuk, 

amely társadalomban mindenki a testvérünk! 

Ebben az esetben ez a társadalom is gyógyul, 
egészséges lesz és méltó a folytatásra! 

 

Ebben a szellemben kívánok 

új napokat az új életünkben és szebb jövendőt! 

 

+  A M E N  + 

 

Most, amikor ez a mai nagyszombati szentmise befejeződik, 
akkor még egyszer Isten elé állunk és könyörgő szavunkat hallatjuk! 

 

Könyörögjünk 

Kérünk Urunk, Istenünk, áraszd szívünkbe szereteted Szent Lelkét, hogy akiket húsvéti 
szentségeiddel tápláltál, azoknak szívét forrassza eggyé Atyai jóságod, Krisztus, ami urunk 
által.                                                                                                                                     Amen 

 

Kedves Testvérek! 

Ma rendkívüli módon:  az áldás, ami isteni, az áldás, ami Isten igenje, 
az Oltáriszentségben jelen lévő Krisztus közvetítésével jusson el hozzánk! 

 

+  Á L D Á S  + 

 

 

A szentmise véget ért! Menjetek békében!  
Alleluja! Alleluja! 


